國文課程 Chinese Classes
011013
國文（應用文）
２
必

本課程以教授公文、書信、柬帖、慶賀文、祭弔文、對聯、題辭、契約、規章等應用文字( 文書)為範圍，介紹當前大家所共同遵循的格式或術語，明其源流；並藉習作讓研習者有實際的寫作經驗，以達學以致用的教學目標。

011013
Chinese（Business writing）
２
Ｒ

The contents of the course cover the important Chinese document or letters in public affairs or individual relationship such as official document, private letters, invitation, complimentary address, funeral address, couplet, aphorism, contract or agreement, and rules, In addition to the above mentioned from, study, writing skills, the explanation of its origin and practical writing are included in order to improve students to be professional in applied Chinese.

011014
國文（中國名著選讀：史記）
２
必

史記是中國最早的一部通史，保存了漢代(西漢)以前珍貴史料，以其具實錄精神以成熟的寫作技巧，享譽於中國文史著作之林。本課程選錄本記、世家、書、列傳各乙篇或2篇編為教材，藉此窺探司馬遷之史識，引導生從中以古鑑今；另著重於司馬遷之寫作技巧。

史記不管在刻劃人物或敘述的技巧上，為後代的散文寫作奠定基礎，其樸實的寫作方式深值我們探討。本課程最主要的目的，在於讓學生瞭解中國封建體制的本質，從中瞭解及歸納傳統文化或精神的精髓，並察覺民族劣根性之所在，並藉之引以為戒。相信本課程對發揚中國文化而言，應具價值。

011014
Chinese（Chinese Famous
２
Ｒ


Literal Works：The Historical


Record By Ssu Ma chien）
The Historical Records by Ssu Ma-Chien is the best general history in China. It preserves the historical data before the Earlier Han Dynasty. This general history has enjoyed the reputation both for its faithful record and the skills of writing. This course selects five chapters of the Historical Records by Ssu Ma-Chien as the teaching materials, and by recognizing those material-pieces, we guide students to understand to China’s feudalism and cultures.

011015
國文（中國名著選讀：周易）
２
必

易是群經之首，唐開國之勳。虞世南嘗言：「不知易，不足以為將相。」而俗人多以為易僅占卜之迷信而已，殊不知占卜特易之一技而已，其他如：尚辭、尚變、尚象之關乎國計民生，則言之且知之者鮮矣，特開示群疑焉。易分卦、爻辭及十翼二部份，本課程先自後這始。

011015
Chinese（Chinese Famous 
２
Ｒ


Literal Works：The Book of 


Changes）
The Book of Changes is one of the most important Chinese Classic Books. Lu Shih-Nan of Tan Dynasty has said, “If one does not understand the Book of Changes, he is not qualified neither to be a general nor a minister.” Most people think the Book of Changes is only about the superstition of fortune telling, which is no more than a technique, mentioned in the book. There are still the studies of ‘words’, ‘changes’, and ‘signs’ which focus on national plicies and people’s lives. This class is thus designed to clarify this general belief.

Yi is divided into Kua, Yao-Tsu, and Shih-Yi. This class will start with the part of Shih-Yi.

011016
國文（台灣文學）
２
必

台灣文學的發展有其歷史背景與現實環境的重要因素。當時歐戰結束的日本統治時期，台灣作家們以「反帝反封建」為標的而倡導新文學，藉作為啟蒙民眾與傳遞新知之利器，故台灣新文學實深民族精神。

本課程將闡述新文學運動之發展脈絡，以尋繹其意義與價值所在，並經由重要文學社團、作家與作品之介紹，使學子瞭解台灣文學之特點與成就。

011016
Chinese（Taiwan Literature）
２
Ｒ

The development of Taiwan literature has its important factors including historic background and materialistic environment. During the Japanese occupation of the end of European War, Taiwanese writers advocate the new literature under the purpose of anti-imperialism and anti-feudalism. It is also used as a powerful weapon for enlightening the people and preaching knowledge. Taiwan new literature is actually full of racial spirit.

The course will explain a logical connection of the new literature movement so that to find the meaning and value of Taiwan literature. Through the introductions of literary groups, leading authors and works, the students should have a good picture about the features and accomplishments of the Taiwan literature.

011017
國文（歷代散文選讀）
２
必
劉榮傑

本課程是篩選先秦至民初的散文，按時代先後為次，兼收各種體制、風格與流派的作品，藉以窺見我國歷代文章之豐富而多彩多姿。

散文在中國文學史上歷久不衰，當代亦為主流。本課程的目的在於培養學生獨立鑑賞傳統散文的精神、脈理、氣勢、韻趣、格調和辭采的能力；並歸納散文的寫作技巧，奠定其創作能力，故所選文章偏重於文學性。

授課方式除範文選析外，並配合學生自行鑑賞與專題討論，預計一個學期授二十五篇。

011017
Chinese（Selections of Chinese
２
Ｒ
劉榮傑

Prose）
This course choice Chinese Process that contain different style and bronchia works to detect the treasury of Chinese literature.

Process have remained forever in Chinese literature history. The purpose of this course is to educate students taste in process, and induct some writing laws to increase their ability of writing, so the selections learn heavily toward literary works.

The design of teaching is analyzing the works, and students must study by themselves, then have a discussion on every selection. It is about 25selections a semester.

011018
國文（中國名著選讀：莊子）
２
必

本課程以提昇學生國學程度及培養國學專書研讀能力為主。以「莊子」一書為授課主題，引領學生認識莊子文學技巧之應用與哲學智慧之含蘊。藉以涵養其對中國文學哲學之美善體認。課程內容分四大項：一、莊子思想概說：生存背景、平生佚事、版本名注介紹比較。二、莊子寓言解讀：寓言表達技巧分析及哲理智慧解讀。三、莊子選篇研讀：精選重要篇章。

011018
Chinese（Chinese Famous
２
Ｒ


Literal Works：The Works of 


Chuang Chou）
The aim of the course is to help students to understand Chinese classic and improve their ability to read those classics. We aim to introduce students Chuang Tzu’s writing style and his philosophy. The 

011019
國文(中國名著選讀：韓非子)
２
必

1.韓非的生平及其時代背景。2.韓非思想的立論基礎。3.韓非的法治思想、術治思想、勢治思想。4.韓非子的文化價值、文學價值、史學價值。5.韓非思想的時代意義。

011019
Chinese（Chinese Famous
２
Ｒ


Literal Works：Han Fei Tzyy）
1.Han Fei’s life and the historical background 2.the knowledge base of Han Fei’s thoughts 3.Han Fei’s thoughts of law, schemes/power, and political position 4.The cultural, literary, and historical value of Han Fei’s work “Han Fei Tzzy” 5. The significance of Han Fei’s thoughts.

011020
國文（中國名著選讀：詩經）
2
必

  「詩」是古人所必讀者，所謂：「不學詩，無以言。」所謂：「詩可以興，可以觀，可以群，可以怒，爾之事父，遠之事君，多識於草木鳥獸之名。」等，總歸一言，就是要涵養情性，使能「溫柔敦厚」罷了。本課程即循此開講。內容自是以詩大序為指印，而授以風、雅、頌、比、興之旨，以達前述之目的。

011020
Chinese（Chinese Famous
２
Ｒ


Literal Works：The Book of Odes）
The Book of Odes is a must read for every ancient Chinese. It is said that “Without reading The Book of Odes, one has nothing to say”, “The Book of Odes is a book to inspire, to gain knowledge, to know how to be with people and how to complain. It talks about how to be with your parents and brother, how to serve for your country. Moreover, it also teaches the names of the plants and the animals.” In a work, it cultivate our temperament and teachers us to be tender and gentle. And this is where the class will start. The course follows order of Ta-Hsu in The Book of Odes and covers Feng, Ya,Sung, Fu, Pi, and Hosing to achieve the objectives.

1
285

